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Pcr tenie un a in ves ti gac ió de qualitat e n un a 
universitat cal , com en gairebé totes les ac ti vitats 
humanes, la coincidencia d'un soft i un hard. El soft 
el constitueix la presencia d'investigadors capar;os i 
motivats, cam també un ambient de treball ¡una certa 
tradició adequats a la producció científica. El hard 
es ta formal per t015 el s aspecle s material s qu e 
possibiliten el desenvolupament de cada inves tigació 
concreta. EIs do s aspecte s han de procurar evo
lucionar de forma paral.le la, i no esta rí a malament 
reflex ionar sobre ambdós. Pero en aquestes línies 
m ' agradaría in cidir sobretot en la part més eco
nomic is ta , i a ixí do nar a co né ixe r un a mic a on 
acudeix la Universitat per a obten ir aquest hard i que 
és el que ha aconseguit en el trienni 90-92. 

Des del punt de vista purament material podem 
considerar tres apartats imprescindibles per a portar a 
cap amb exit una investigaci6: a) una infrastructura 
adequada. b) un suport per a les despeses corrents de 
cada treball , i e) un equip de persones adequat al 
projecte plantejal. 

S' ha dit molles vegades - i cal recordar-ho perque 
és ben cert- que cap d 'aquests tres factors pot ser 
coben d ' un a manera raonabl e amb el pre ss upost 
o rdin ari d ' una uni vers itat; pre ss upost que s 'ha 
d'ocupar, a més a més. de tota una serie de despeses 
de funcionament basic i de docencia que, actualment, 
consumeixen 101s els seus recursos. Vegem breument 
com ha intental la no slra uni versilat oblenir e ls 
recursos necessari s per a cadascun deis tres capítols 
esmentats. 

Dotació d ' infrastructura 
Per a portar a terme una investi gac i6 sempre cal un 

eq uipame n1 bibliogdlfic ¡ a rn és arnés, mo lte s 
vegades, un equipament in strumental. El primer és 
até s de manera prou completa des del pressupost 
ordinari de la Universitat, que en els darrers tres anys 
ha invertit quasi 500 milions de pessetes en llibres i 
revi stes, encara que també hem recorregut de forma 
esporadica a convocatories d' infrastructura científica 
fetes pel Ministeri d'Educació i Ciencia o per la 
Conselleria amb competencies e n Uni versitats i 
In ves ti gació del nos tre Govern Autonom. El s 
ingressos en aquest capítol han estat de 40 milions en 
material bibliografic. 

En I' equipament instrumental les característiques 

s6 n totalm e nt di s tintes . La Uni vers itat no més 
incide ix, a mb e l se u press upo s t, de manera 
tes timonial ( 190 milions en el trienni que ens ocupa) 
per a substituir un equip de grandaria mitjana i petita, 
pero la maj or part de I' in s trume nt al en ús s' ha 
finan~at amb fons externs. Les fonts de finan~ament 
han es tat tres: J) La CEE, que, mitjan9ant els seus 
programes de Desenvolupament Regional (FEDER), 
ha cofi nan,at I ' adqui s ic ió de g rans eq uip s o 
edificacions per valor de 1.230 milions de pessetes en 
el darrer trienni. Atés el caracter economic de la CEE, 
aques tes ajudes norné s pode n dedic ar-se a la 
In ves tigació ap li cada (R+D). Així mateix, s' han 
invertit 300 milions més en equipament de tipus mitja 
a través del programa STRIDE. 2) Els programes 
públics d'infrastructura (M ini steri d ' Educac ió 
Ciencia o Conselleria d'Educació), que, per mitj' de 
propos tes co mp e titi ves, perme te n l 'adqui s ic i6 
d ' infrastructura de tipu s petit o mitja. En aque sts 
programes la Universi tat només ha aconseguit 345 
milion s, ja que , per raon s de re tallament 
press upo s tari, e l Mini s teri va suprimir aqu est 
programa I'any 1991 i la Conse lleria el va reduir 
co ns id e rab lemenl. 3 ) Els propis Projectes o 
Contractes d' lnvesligaci6, que ¡nc1ouen normalment 
una pan d ' eq uipament , e ncara que , lI eva t 
d ' excepcions, so l ser un eq uipament petit. En e l 
pe ríode que come nte m pod e m es tim a r aq ues ta 
contribuci6 en 800 milions. 

Despeses de finant;ament corrent 
El cost o rdin ari de cada in ves tigac i6 (materi al 

fung ible , viatges, publicacions, etc.) constitueix la 
pan ce ntral de l press up ost de ca da Projecte o 
Contrac te i, fonamentalment, es finan~a d ' aquesta 
manera una vegada aprovats. Per a la realitzaci6 de la 
Investigaci6 relativament residual, que per una o altra 
raó no té supon extern, o per a un manteniment basal , 
la Uni versitat di sposa d'un pre ss upost petit que 
di stribueix de manera proporcional a la producc i6 
científica de cada departament o institut. A aquesta 
quantitat s' afegia una aj uda generica que transfena el 
Ministeri d'Educaci6 ¡ Ciencia i que fou suprimida 
sense ma ss a explicacions e n 1992. E l co njunt 
d 'aquest pressupost basic ha estat en aquesls tres 
anys de 408 milions. És evident que la Investigació 
no s' ha mantingut amb aquest diner, sin6 mitjan~ant 
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els 178 projectes aprovats en le s convocalories 
estala ls (1.360 milions) , els 279 Contractes 
d ' Inve stigació signats amb empreses públiques o 
privades (1.267 milions) i els Contracles signats amb 
la CEE, que s ' han incremental de manera molt 
s ignific~tiva (255 milions). 

Finan~ament del personal 
La part fonamental d ' una investigació éso sen s 

dubte, el capital huma que necessita per a realitzar-se. 
Evidentemenl, el personal fonamental és el propi de la 
Universital, finanqal per milj" deI s pressupo stos 
ordi naris (més de 8.000 milions anua l s suposa la 
plantilla de tot el Professoral de la Universilat), pero 
és imprescindible també la col.laboraci6 de personal 
addic ional. Tradicionalment aquest personal estava 
formal pels Becari s, els quals, mentre completaven la 
seu a formació, contribuYen a J'execució deIs projectes 
en marxa; pero. darrerament, comencen a aparéixer 
els conlracte s laboral s a doctors ja formals per a 
realitzar un determinat projecte. 

En aquests moments, els becaris encara són els més 
nombrosos (al voltanl de 450 que són pagats pel 
Ministeri, la Conselleria o a carree de determinats 
Projectes o Contractes d' lnvestigació), pero ja es nota 
un ¡ncrement en els contractes laborals, tendencia que 
considere molt posi tiva per bé que, evidentment, no 
hauria de realitzar-se a costa deis becari s, s inó 
complementariament. 

Mirant cap al futur 
Tat continuant amb els aspectes purament hard, 

¿quin es pe rspectives té e l finan~ament de la 
Investigació en els propers anys? Si tenim en compte 
que Espanya dedica a Investigació prou menys que els 
paisos avanqats de la CEE, no sembla possible que 
l'esfon; realitzat en aquests darrers anys es veja frenat 
ni tan sois momentaniament. De fet, els pressupostos 
tant de l'Estat com del Consell mantenen o fi ns i tot 
augmenten lleugerament els capítals dedicats a R+D. 

De fe t, hi ha indicis qu e se mbl en prometedors. 
O'una banda, es di sc uteix en aquests moments el 
proxim programa FEDER, en el que Valencia encara 
apareix com a regió d'objectiu 1. Aixo fa pensar que 
la Univesitat pot rebre en els propers 6 anys (tennini 
de duració del programa) al vollant de 3.000 milions 
en infrastructura per part del fon s interregional, sense 
complar amb e l que el Consell decidesca dedicar, 
d 'entre e1s fons propis, a R+D. 

En sego n 1I0c , la nostra implantació en e ls 
programes d'investigació convocats i finanyats per 
Brussel.les és cada vegada més intensa. En 1992 la 
Universitat de Valencia va aprovar 36 Projectes amb 
un import de quasi 1.300.000 ECUS. 

En tercer 1I0c, i pel que fa a les actuacions dins del 

País Valencia, aquest any s'han produ"it dos fets 
importants: a) la convocatoria per primera vegada, 
per part de la Conselleria d 'Indústria, de projectes 
d ' investigació pre-competitiva, en el que pot ser un 
intent de potenciar una investigació rnés dirigida al 
nostre entorn industrial, investigació que haura de 
coordi nar-se amb altres esforyos semblants d'altres 
conse ll er ies. El Programa estava dotat amb 300 
milions, 115 deI s qu a ls han vingut a projectes 
presentats per la nostra universitat ; i b) també per 
primera vegada, la Direcció General d 'Universitats i 
Investígacíó ha co nvocat ajudes per a finanyar 
Projectes d' In vestigació. La convocatoria s'acaba de 
resoldre i, deis 42 Projectes seleccionats per al seu 
fi nanyament, 17 pertanyen a investigadors de la 
Unjversitat de Valencia. 

Aquest repte per matenir una investigació ampli a i 
de qualitat també té els seus punts grisos, en els quals 
haura d' intervenir decididament la propia Universitat 
per millorar, en la mesura que Ii siga possible, l'ajuda 
que presta als se us professors. Al lI arg d 'aquesla 
exposició ha quedat palés que les quantitats que la 
Univers itat dedica a la investigació SÓ Il escasses i, 
possiblement, en aquest moment no pot ser d'a ltra 
manera. Pero si, com espere, el finanyament que la 
Universitat rep de la Generalitat s' incrementa de 
manera significati va, cree que seri a el moment de 
plantejar-nos tots plegats si no hauríem de dedicar-Ji 
un esfory economic important a la investigació. 

Si es pren aquesta deci sió, la Universitat podria 
comenyar una politica més decidida d'estimul de la 
inves tigació. Es podria incrementar, per exemple, el 
programa ja ex is tent de projectes propi s de la 
Univers itat, per iniciar gru ps nous que difícilment 
poden acudir directament a convocatories externes. 
Aquest Programa, que té una gran demanda entre el 
professorat universitari , es finanya actualment amb 
fons del Ministeri que possiblement desapareixeran. 
Es podria mantenir un programa, per bé que fóra en 
petita escala, de beques propies de la Universitat, 
incrementar de manera significativa el nombre de 
professors visitants, augmentar I'escas pressupost 
dedica! a mantenir I'equip científic de que disposem, 
manten ir un programa d 'aj ud es per a assistir a 
congressos o, fin s i tot, pensar a finanyar alguna Hnía 
d'invesligació d' interés per a la Universitat que, per 
les raon s que siga, és d ifíc il co finanqar amb 
organismes extems. 

La Universitat de Valenc ia di sposa d'all o més 
important , un magnífic conjunt d'In vestigadors 
reconeguts exteriorment. Si, a més a més, mantentm i 
augmentem el hard necessari, no hi ha dubte que la 
lnvestigació de la nostra Universitat millorara el bon 
nivell que ja ha assoli!. 
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Celebrades les Jornades Tecniques 
de la xarxa nacional d'R+D, RedlRIS 

El passa! dia 1 de desembre, es 
donava c1oenda, al saló d 'acles de 
la Facultat d'Economiques, el 
congrés anual de les institucions 
usuaries de RedIR1S (Red Te
lemática Nacional para e l Sector 
Académico e Investigador) , or
ganitzat conjuntament per Fun
deseo i el Servei d ' Informatica de 
la Universitat de Valencia. 

E ls serve is de RedIRIS só n 
proporcionats pe l Pla Nac ional 
R+D en e l mare del prog ram a 
integral IRI S , qu e ges tiona i 
coordina aquesta xarxa, tanl en la 
vessant estatal co m e n la de la 
seua coordinació amb les xarxes 
semblants d'altres paisos. RedlRIS 
és part integrant de la xarxa de 
xarxes d'ambit mundial coneguda 
com Interne t, que interco nnecla 

actua lm ent més de dos milion s 
d ' ordenadors d ' un s se ixanta 
pa"lsos. 

Les jornades s' han organit za t 
amb una peri odi ci tat anual. 
Aquesta n 'és la qu ar ta con
vocatoria. E ntre els se us parti 
eipants es troben espeeialistes en 
comunicacio.ns telem at iqu es i 
pe r so nal de supon d'u s uari s 
d ' uni ve r s itat s i ce ntre s d ' in
ves ti gae ió d ' arreu l'estat espan
yol, procedents sobretot de cen
tres de calc ul i serveis d ' infor
matica. 

Fins ara, el programa IRIS i la 
xarxa RedlRIS han estat gestio
nats ininterrompudarnent per la 
FUNDESCO. Tanmate ix, el pro
per any la gestió de RedIRIS la 
pOrlara a terrne el CSIC, que ha 

On i com invertir R+D 
Jornades d'lnvestigació Rictes 

Invertir mé s e n Recerca i 
Desenvo lu pament a ls sec to rs 
tradicional s ha es tat una de les 
conclusions deri vade s de les 11 
Jornadas de Investigación sobre 
las relaciones entre ciencia, tec
nología, economía y socie dad 
(Rietes), celebrades a Salamanca. 
Organitzades en aquesta convo
catoria pel grup EPOC de la Un i
versitat de Salamanca, aquesta 
reunió ha pogut avaluar I'impacte 
soc ial del de senvolupament 
tecnologic sos lingut que carae
teritza la nostra societat de fi de 
segle. En aquestes jomades -on ha 
participat el Departament d ' Ana
lisi Econornica de la Universitat de 
Valencia i l ' In s titut Valencia 
d ' r nvestigacions Economiq ue s 
(IVIE)-, hom ha avaluat els sectors 
productius espanyols més adients a 

l'hora d' invertir en R+D, tol tenint 
en compte que la nostra competi
tivital en els sectors denominats 
"punta" és més aviat migrada. 

Atés que els preu s innu eixen 
negativament i significativa en les 
exportacions de I'estal espanyol, 
mentre que , altrament, I 'es for~ 

tecnologic ho fa positivament, les 
Jornades han remarcat la impor
tancia d ' in vertir en infrastrucura 
tecnologica en aquells sectors més 
tradicional s que tenen una deman
da estable, tot i ser debi l compa
rativament parlant. I aixo perque 
l' es for, tecnologic espanyol no 
resulta significatiu en les ex por
lacions deI s sectors de tecnologia 
punta, en els que la diferencia en
tre la competitivitat espanyola i la 
d 'altres parsos industrialilzats és 
quas ibé insalvable. Així. els sec-

exposat en aquestes Jornades els 
seu s plans de futuf. També s' hi ha 
tractal de millorar l 'esq uem a 
organ itzatiu per pe rmetre un a 
millor interacc ió entre e ls di ver
so s u suari s i els ges tors de 
RedIRlS. 

El País Va lencia disposa 
d' enlla,os de 64 Kbps entre totes 
les se ues univers itats i diversos 
centres d ' invesli gació, així eom 
enlla,os amb Madrid i Barcelona. 
A més, el País Valencia és el que 
major nombre d 'ord inadors té 
registrats en la Internet, amb uns 
3.200 ordinadors (29 % del total 
estatal ). Ha estat pioner també en 
ser ve is de xarxa, especialment 
d ' informa c ió, co m ara news i 
gopher, gracies a la dedieae ió i 
coordinació deis respon sables de 

tors més tradicional s de la 
indústria espanyola com ara la mi
neria, la siderúrgia. la construcció 
de material s, el textil , calcer o cuir 
se mbl en més endibl es a l ' hora 
d'invertir R+D que no la química, 
la maquinaria e lectroniea i infor
malica, la ferrov iaria i aquelle s 
altres on les inversions tindrien 
una min sa repereuss ió si parem 
alenció a l grau de dsenvolupa
ment d'aquest s sec tors e n e ls 
pa·isos líders en aquest s sectors 
punters. Per aixo mateix, algunes 
línies de la nova política Clinton, 
com els incentius fiscal s estables a 
R+D , la dec idida política de 
compres públiques i una major 
ajuda a la formació dei s tre ba
llado rs, se mblen especialment 
adequades ta mbé per al cas es
panyo!. 
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111 Col.loqui Internacional d'Historia Local 
Historia Local i societat. 

E l passat mes de novembre va 
tenir 1I0c, al Club Diario Levante, 
e l 111 Col.loqui Internacional 
d'Historia Local , organitzat pel 
Contre d' Estudis d'História Local 
de la D iputaci ó de Va le ncia. 
Aquesta convocatoria va aplegar 
nombrosos i destacats especialistes 
europeus, com ara Giovanni Levi, 
Franco Ramella, David Crossley 
o Anna DaviD. 

Les ponencies que conformaren 
e l col.1oq ui d'enguany es verte
braren en quatre eixos. En la 
primera, Raphael Samuel, de 
l 'Oxfo rd Un iversity, i Julián 
Casanova, de la Un iversitat de 
Saragossa dissertaren so bre la 
funció social de lahistória local. A 
la sega na sessió, genericamen t 
intitulada Treballar la historia 
local, hom va denunciar ¡'actual 
tend encia divergent e ntre ¡' his
toriador professional i I'aficionat, 
qui ha estat el conreador habitual 
de la historia local més tradicional. 
A la tercera sessió, on s'analilzaren 
ELs registres del medi local, Anto
ni Furió , de la U ni versita t de 
Valencia, va defensar la tecnica 
micro per tal com permet analitzar 
les difere nt s fon ts de dades de 

forma global i sincronica, tot fent 
possible "una reconstrucció d'allo 
viscut impensable en altres prac
tiques hi storiografiques", mentre 
que Mercedes Villanova, de la 
Uni versitat de Barcelona, i David 
erossley , de la University of 
She ffielfd , defensaren la utilitat 
deis altres registres , I' oral i l 'ar
queológic, respectivament, a l'hora 
de bastir la história local. En la 
darrera sessió, que gira al voltant 
de la Practica social i ['ús de la 
historia , Anna Davin , parla i 
defensa e l q uefer dei s History 
Workshop angle sos en materia 
ed ucativa i com a "milja de re
vifament de la identitat social ", 
mentre que José María Lorenzo 
Espinosa , de la Universitat de 
Deusto, lOma a incidir en l'exces
siva professionalització i divisió de 
la practica histórica, "cosa que re
dunda -va dir- en la progressiva 
ruptura entre l ' hi sto riador i e l 
públic". Amb tot aixó i amb el de
bat consegüent es va clausurar la 
tercera edició del Col.loqui Inter
nac ional d'Historia Local que, 
regularment, se celebra a Valencia 
sota els auspic is de la Diputació i 
de la Universitat de Valencia. 

La Universitat 
convoca ajudes per 
a la investigació 
sobre la bibliografia 
de Fuster 

Aq uesta convocatoria s' inclou 
dins de les activitats de la catedra 
"Joan Fuster". El treball d'in

vestigació tindra com a objectiu 
estudiar la bibliografia de Joan 
Fuster i haura de durar , com a 
maxim, dos anys. El termini de 

presentació de so l.licituds 
finalitzara un mes després de la 
publicació de la re so lu ció a l 
DOGV. Els sol.licitants hauran 
de presentar el curr1cu lum i pu
blicacions específiques so bre 
aspectes bibliogrilfics de Joan 
Fuster. 

E l projeete de treball que la 
Comissió A valuadora destrie re
bra un ajut total d ' un mi lió de 
pessete s. La Comissió, encara 
que la convocatoria podra 
declarar-se deserta. 

Si voleu més informació, podeu 
adre,ar-vos a I'lnstitut de Filolo
gia Valenciana, en la Facultat de 
Filologia de la Un iversitat de 
Valencia. 

Finalitz:a el Primer Congrés de l'Escola Valenciana 

Organ it zat per la Federac ió 
Escola Valenciana-Assoc iacions 
per la Llengua, va tenir 1I 0c al 
Palau de Pineda, seu de la U1MP, i 
durant e ls die s 4 , 5 i 6 de de
sembre, el Primer Congrés de 
I'Escola Valenciana. Aquest Pri 
mer Congrés, que ha reunit vora 
700 participants , ha ana lit zat i 
debatut la situació de I'en
senyament en valencia deu anys 
de sprés de la promulgació de la 
Llei d'Ú s i Ensenyament del 
Valencia. Ta nm ateix, les po
ne ncie s i com uni cacions del 

congrés no s' han circumscrit ex
cl usivament a l'area lingüíst ica o 
en e l cas estrictament va lencia, 
sin ó que ta mbé s' ha beneficiat 
d 'altres experiencies d ' immersió 
lingüística. 

La conferencia inaugural esti
g ué a carrec de Jirn Curnmins, 
cap del Modern Lenguage Centre 
de la Universitat de Toronto, a l 
Canada, que tracta sobre els 
principi s de l'ensenyament- apre
nentatge bilingüe. Altres casos de 
soc ietat s multilingües, com el 
finlandés, també roren analitzats. 

Quatre han estat les arees d'anali si 
que han vertebrat e l congrés: 
)' Area de política lin g ü ís ti ca i 
ensenyament; l' Área 10 Anys de la 
LUEV, valorac ions i propostes; 
l' Área d'ambit social i l'Area de 
col.loqu is i comunicac ions. Set 
conferencies marc i quatre tauJes 
rodones, completaren el panorama 
c ientífic del Congrés. D 'a ltra 
banda, hom va aprofitar e l marc 
del congrés per retre homenatge a 
due s figure s cabda ls en l 'en
se nyament del va lencia: Enric 
Soler i Godes i Caries Salvador. 




